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متن پرسش

با سلام و عرض ادب: آشنایان و همکاران چند سوال از من پرسیدند که من نمی توانم کاملا منطقی و

با دلایل و برهان های قوی جوابشان را بدهم. چنانچه برایتان مقدور است لطفا در این زمینه بنده را

راهنمایی فرماد. اگر لازم باشد حاضرم کتب گوناگون را برای تحقیق در این مورد مطالعه کنم: 1. امر

به معروف و نهی از منکر چه ضروریتی دارد؟ 2. چرا ما باید آن اعراب را قبول کنیم در صورتی که

خودمان زرتشت را داریم؟ 3. چرا خدا بعضی از مسایل را در قرآن کاملا صریح و مشخص بیان نکرده و

راه را برای تاویل و تفسیرهای مختلف افراد باز گذاشته؟ 4. چرا خدا در قرآن مستقیما بیان کرده که

زنها را کتک بزنید و این حرف دستمایه افراد مخالف شده که بگویند اسلام مخالف زن است و او را

خوار کرده؟

متن پاسخ

باسمه تعالی: سلام علیکم: 1. اسلام به عنوان راهي كه خدا جهت هدايت بشريت قرار داده به عهده

دارد تا آنچه موجب هلاكت افراد و جوامع انساني ميشود را به آنها متذكر شود و از اين جهت

جايگاه امر به معروف و نهي از منكر، یک جایگاه عقلانی و انسانی است 2. بحث دین زرتشت برای

ایران و دین اسلام برای اعراب در میان نیست. بحث آخرین دین خدا است که بعد از تحریف سایر

ادیان، خداوند برای بشریت فرستاده است. آیا دین زرتشتی که امروز ما با آن روبهرو هستیم میتواند

جوابگوی نیازهای انسانها در این تاریخ باشد؟ و یا در حدّ  مطالب کلی متوقف است؟ 3. اتفاقاً قرآن

به عنوان کتاب مبین همهی مطالب خود را به صورت بسیار روشن بیان کرده است. منتها مانند هر

سخن حکیمانهای باید برای فهم آن، تدبر لازم را بهکار گرفت 4. هرگز چنین نیست که خداوند به

امُونَ عَلَى جالُ قَوَّ مردان اجازهی زدن زنان را داده باشد. قرآن در آیهی 34 سورهی نساء میفرماید: «الرِّ

الِحاتُ قانِتاتٌ حافِظاتٌ لِلْغَيْبِ بِما هُ بَعْضَهُمْ عَلى بَعْضٍ وَ بِما أَنْفَقُوا مِنْ أَمْوالِهِمْ فَالصَّ لَ اللَّ النِّساءِ بِما فَضَّ

هُ وَ اللاَّتي تَخافُونَ نُشُوزَهُنَّ فَعِظُوهُنَّ وَ اهْجُرُوهُنَّ فِي الْمَضاجِعِ وَ اضْرِبُوهُنَّ فَإِنْ أَطَعْنَكُمْ فَلا حَفِظَ اللَّ

ا كَبيراً» مردان به جهت استعداد خاصی که در مدیریت خانه به هَ كانَ عَلِي تَبْغُوا عَلَيْهِنَّ سَبيلاً إِنَّ اللَّ

صورت کلی دارند و به جهت وظیفهای که نسبت به اقتصاد خانواده خداوند به عهدهشان گذاشته

است، مدیریت خانواده را به عهده دارند و زنان صالح پیرو حق و حافظ اسرار انسانها و خانواده به

جهت رحمتی که حضرت حق در محافظت آنها داشته است، در خانواده نقشآفریناند. و برعکس اگر

زنانی پیدا شدند که حریم خانواده را رعایت نمیکنند، ابتدا آنها را با وعظ و نصیحت متوجهی



مسئولیتشان بگردانید و اگر اثر نکرد، حربهی قهر را در میان آورید و چنانچه کار، به جاهای بدی

کشید و خطر از بینرفتن نظام خانوادگی و نظام اجتماعی از طریق چنین زنانی پیش آمد، برای حفظ

خانواده به جای آنکه محکمه و دادگاه وارد شود خود مرد خانواده که مطلع است از آنچه گذشته

است به حکم امر به معروف و نهی از منکر وارد شود و حدود الهی را، آنهم در حدّ زدن با چوب

مسواک به طوری که هیچ کبودی پیش نیاید اجرا نماید. و این هیچ ربطی به حق مردم برای زدن زن

را مجاز نمینماید. حال اگر همین نوع خطاهایی که زن انجام میدهد و باید در محدودهی خانواده

تمام شود را، مرد انجام دهد او را به دادگاه اسلامی میسپارند و در اینجا دادگاه با او روبهروست و

دیگر بحث چوب مسواک و کبودنشدن نیست، بلکه شلاق است و حدّ و تعزیر. موفق باشید

 


